
Iz naše stanovske 
organizacije. 

Iz poverjeništva UJU 
v Lmbliani. 

II. SEJA OŽJEGA SOSVETA UJU POV. 
LJUBLJANA dne 19. januarja 1923. 

Navzoči: Dimnik Ivan, Dostal Rudolf, Fe

Mirko, Gnus Anton, Jelene Luka, Luznar 
Fran, Rus Vilko.  Močnik Peter opraviči pis

i svojo odsotnost. 
1. Izprcmembe poslovnika UJU pov. Ljub

ljana. — O tej točki poroča tov. Ivan Dimnik in 
se sprejmejo sledeči predlogi: a) Učiteljice, po

v cene z učitelji so članice okrajnih društev, ako 
plačajo organizačni davek. Obvezna naročnina 

stanovska lista, »Učiteljski Tovariš« in »Po

p tnik . zanje odpade dotlej, dokler ne dosežejo 
popolne enakopravnosti v plači z neporočenimi 
učiteljicami. Z učitelji poročene učiteljice plačajo 
ramo organizačno članarino centrali t. j . 20 Din 
in pa članarino, ki jo določi domače okrajno 
društvo za vsakega člana. Ker te učiteljice ne 
bodo več dobivale stanovskih listov, temveč sa

njlhovi možje, odpade s tem tudi možnost za

menjave za »Zvončka«. Za učiteljice, ki se poro

če tekom leta, velja ta določba šele s 1. jauar

icin prihodnjega leta. ker bi obračunanje med 
letom povzročilo "samo zmedo. . b) Upokojencem 
se glede na njihov materialni položaj olajša čla

narina na ta način, da se smatrajo članom okraj

nih društev, ako so naročniki »Učit. Tovariša«. 
Enaka določba velja za učiteljice ženskih ročnih 
del in za otroške vrtnarice. — Vsi ti sklepi so 
bili sprejeti z naknadnim odobreniem širjega so

sveta in delegacije. 
2. Osrednja Zveza javnih nameščencev in 

upokojencev v Ljubljani. — Tov. R. Dostal po

roča o sejah O. Z., kaj je ta storila v zadevi 
gmotnega položaja, o nameravanem javnem sho

du državnega uradništva in o zadnji seji širjega 
odbora O. Z., kier je referiral neki zunanji dele

gat in skušal pridobiti centralo za sklep domače 
01 ganizacije, da izstopi vse držav, uradništvo v 
protest proti zavlačevanju zboljšanja gmotnega po

ložaja iz vseh narodnih Iniltur. in karitativnih dru

štev. Z nekaterimi drugimi odborniki se je izjavil 
tudi zastopnik učiteijstva proti tej nameri z mo

tivacijo, da bi tak sklep stvari gotovo prav nič 
ne koristil, narodnemu prosvetnemu delu pa ne

izmerno škodoval. Predlog je na omenjeni seji 
propadel. Neugoden utis je napravila konštata

ciia dotičnega zunanjega člana referenta, da se 
je učiteljstvo njegovega okraja temu sklepu že 
pridružilo. — Zato sklene ožji sosvet, da opozo

ri naše organizirano članstvo, naj v podobnih 
zadevah potom svojih okrajnih društev stopi v 
stik s poverjeništvom, predno se pridruži tako 
pomembnim in dalekosežnim sklepom. 

■i. »Popotnik«. — Tov. M. Fegic poroča gle

de izhajanja »Popotnika«. List naj izhaja na 
vsaka 2 meseca in. sicer v lanskem obsegu. 

4. Volitve v višji šolski svet. — Poroča se, 
da nekaterim šolskim vodstvom še niso bile do

stavljene glasovnice. Glede na to, da termin za 
volitve že poteka in da bo mogoča volitev vsem 
volilnim upravičencem, se sklene storiti korake, 
da se volilni termin primerno podaljša. 

5. Tolminski učiteljiščniki naprošajo našo 
organizacijo za dopošiljanje stanovskih listov. — 
Se jim ugodi. 

6. Zadeva stanarine in kuriva. — Ljubljan

skemu učit. društvu se na tozadevno vlogo po

jasni, da so se s strani poverjeništva že napra

vili vsi potrebni koraki. 
7. Jančičeve risarske predloge. Ljubljansko 

učit. društvo se obrača z vlogo, naj bi mestni 



šolski svet naročil omenjeno knjigo za vse ljub

ljanske šole. — Se ugodi. 
8. Zahvalo za podporo bolni mariborski to

varišici izreka učit. društvo za Maribor in bliž. 
okolico. 

9. Čestitke k 60 letnici poverjenikovemu 
namestniku tov. Antonu Gnusu izreka več okraj

nih društev, kar se vzame na znanje. 
10. Razni predlogi okrajnih društev se izro

čijo posameznim odsekom v razpravo in skle

panje. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA ME
ŽIŠKO DOLINO ima svoj občni zbor 
15. februarja 1923 ob polu 9 dopoldne na 
Prevaljah. Spored: Zapisnik zadnjega 
zborovanja. Poročilo o seji širjega sosve
ta. O šolskih in ljudskih knjižnicah (Ku
har. Mihev). Naše materielno vprašanje. 
Dobra knjiga o domoznanstvu (Košir). 

Poročilo fujnkcijonarjev. Volitev novega 
odbora Članarina za leto 1923. 

+ § KAMNIŠKO UČITELJSKO 
DRUŠTVO ima svoj redni! občni zbor v 
soboto, dne 17. februarja 1923 ob deseti 
uri dopoldne v šolskem poslopju v Dom
žalah. Dnevni red: 1. Zapisnik in tajni
kovo poročilo. 2. Blasrajnikovo poročilo
3. Poročilo o seji širjesra sosveta v Ljub
ljani. 4. Volitev novega odbora. 5. Slučaj
nosti. Zaradi kosila se ie prijaviti tovari
šu Tomo Petrovem nadučitelju v Jaršah 
ori Domžalah

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA BREŽIŠKI 
IN SEVNIŠKI OKRAJ je zborovalo 11. novem
bra na Vidmu in 9. decembra v Brežicah. Zbo
rovanji sta bili obakrat v polnem številu obiska 
ni. — Prvo zborovanje se je dopolnilo s slede
čimi r e s o l u c i j a m a , ki so jih predlagali tov.: 
.1 a m š e k . B r e g a n t . B o h i n c , D r n o v 
š e k : 

I. Trdi »1« Brežiškosevniško učiteljsko 
društvo poživlja vodstvo organizacije, da ista 
doseže sistiranje odloka višjega šolskega sveta v 
Ljubljani z dne 18. avgusta 1922. br. 7817 glede 
izgovarjave trdega »1« iz sledečih razlogov: 

1. Kar slovensko šolstvo obstoja, se je pri 
pouku izgovarjal pisani »1« kot tak. Cele gene
racije so se priučile pismeni slovenščini z izgo
varjavo. ki se hoče sedaj odpraviti in velik del 
našega naroda sploh ne pozna drugačne izreke. 
kakor ono na »1«. 

2. V resnici ne izgovarjajo nikjer med na
rodom pisanega »1« kot >vv«. ampak kot »u«. iz
vzemši kraje, kjer je v navadi čista izreka »I*a. 

3. Z na novo dekretirano izgovarjavo se 
prav nič ne približamo štokavščini, pač se pa 
nasprotno zelo oddaljimo od fonetične pisave 
svojih bratov — sodržavljanov. 

4. Pravilno čitanje po novi izreki zahteva 
od ljudskošolskega učenca takšno znanje etimo
logije, kakršnega mu osnovna šola pri najboljši 
volji ne more nuditi. 

VIL Vedno boli se širijo slučaji, da se sta
rejše moči silijo v pokoj, bodisi indirektno s pre
teriranjem, odnosno briskiranjem, bodisi z direkt
nimi ukazi. Brežiškosevniško učiteljsko društvo 
odločno obsoja to krivično postopanje, ker naši 
stari zasluženi tovariši niso zaslužili takega rav
nanja, ker nadalje primanjkuje na vseh koncih in 
krajih zlasti moških učnih moči in ker se na ta 
aačin po nepotrebnem trosi za pokojnine denar, 
ki bi se mogel uporabiti za zboljšanje našega 
si cijalnega stanja. 

VIII. Ker je draginja po deželi celo večja 
kakor v mestih, se društvo izreka za odpravo 
draginjskih. razredov. Zaradi velike draginje so 
pi išle zlasti tiste podeželske učiteljske rodbine v 
obupno stanje, ki šoiajo svoje otroke po mestnih 
šolah: zato so vodstvo organizacije poziva, da 
poskrbi v prvi vrsti za nje potom posebnih dra
ginjskih doklad. 

IX. Organizacija se naproša, da se sklep 
skupščine na Bledu glede kadrskega roka uči
teljev izpopolni tako, da se izposluje učiteljem, 
ki bi hoteli doslužiti kadrskl rok v enem letu, 
primerni predujem, ki bi se pozneje vračal v 
nizkih mesečnih obrokih. 

X. Brežiškosevniško učiteljsko društvo ob
soja nediscipliniranost tistih svojih članov, ki se 
niso držali navodil svoje organizacije povodom 
volitve zastopnikov učiteijstva v. okrajni šolski 
svet sevniški. 

XI. Na predlog tov. Drnovška se društvo 
pridruži resoluciji »Učiteljskega društva za 
\ ranski okraj« z dne 19. oktobra 1922. 

+ OBČNI ZBOR BELOKRANJSKEGA 
UČITELJSKEGA DRUŠTVA. Belokranjsko uči
teljsko društvo je zborovalo dne 13. januarja 
1923 na osemrazredni šoli v Črnomlju. 

Že drugič smo se zbrali v tem šolskem le
tu — v prijaznem mestecu, a žal. da vsled ne
ugodnega vremena mnogi niso mogli posetiti 
zborovanja. 

Predsednik Barle otvori občni zbor in iz
reče pohvalo tovarišici Premrov in Završanovi, 
ki ju daljina nikdar ne ovira poseta, istotako na
šemu vrlemu tovarišu Klemenčiču, ki se ni v bla
tu in snegu ustrašil 28 km dolge pešpoti. 

Predsednik se v toplih besedah spominja 
umrlega tovariša Riharda Megušarja, nadučite
lia v Podzemlju, 16. decembra 1. 1922. je zaža
rel večer življenja možu, — neizprosne usode, 
kremenitega značaja, neupogljivega v svojih zvi
šcnih idejah in nadvse požrtvovalnega na polju 
mladih, ukaželjnih duš. Pokojni ostane kot učitelj, 
tovariš in delavec vsakemu učiteljuvzgojitelju 
lep vzor. Pogreba se je udeležilo nad 40 tovari
šev(ic). Ob odprtem grobu se je v imenu tova
rišev poslovil predsednik Barle, ki je v ganljivih 
besedah podal sliko njegovega plodonosnega de
lovanja. V počastitev spomina dragega tovariša 
vstanejo navzoči z vzklikom: Trikrat Slava!!! 

Predsednik poroča o seji širjega sosveta in 
poživlja k solidarnemu nastopu pri volitvah v 
višji šolski svet. 

Sklene se, da društvo naroči »Narodno 
Prosveto«. Predlaga se, da se brezplačni eksem
plar prepusti sotrudnikom Učiteljskega Tovariša. 
Tovariš Vigele prevzame vsakokratno poročilo o 
važnih dopisih v »Prosveti«. 

Določi se članarina 120 Din, ki naj jo odtr
gujejo šolski voditelji pri mesečni plači. So
glasno sprejeto! 

Priporoča se brošura: Uniiikacija in refor
ma osnovne nastave. 

Tovariš predsednik poroča o zadevi na
grobnih spomenikov, katere je društvo postav
ljalo na grobove umrlih tovarišev. Ta zadeva se 
izroči v roke prihodnjemu predsedniku. Nato 
sledijo poročila tovarišicetajnice Zonove in bla
gajnika Zalarja. 

Preide se k volitvam novega odbora. So
glasno ie bil izvoljen nov odbor, ki se je kon
stituiral sledeče: Predsednik: Barle. Blagajnik: 
Bogovič. Tajnica: Završanova. Odborniki: Kos, 
Fabjanova, Vrezec. Namestniki: Oolob, Gostiše
va. Zalar. 

Tovariš Bogovič nam je podal v svoji ma
terinščini temeljito zasnovan referat: »Vzgajajmo 
novu generaciiu«, in sicer: Pogreške in mane 
sadašnje generacije in njihove posledice. Važnost 
nove generacije za našu državu! Kdor mora vz
gojiti novi naraštaj. — šola! Vzgojna sredstva. 
Viharno odobravanje je bilo tov. predavatelju v 
dokaz, da se vsi strinjamo z njegovimi preporod
nimi ideiami. 

Prihodnje zborovanje se vrši 3. marca 
1923. v Gradacu. Tovariši(ice) pozdravimo se 
polnoštevilno v našem svetišču, kjer osvežimo in 
obiavimo svoje misli, ki bodo zreli plod našega 
delovanja na vzgojeslovnem polju! 

+ OBČNI ZBOR ŠMARSKO  ROGA
ŠKEGA UČITELJSKEGA DRUŠTVA se je vršil 
dne 17. januarja v Šmarju. Po pozdravu pred
sednika in sličnih običajnostih se preide na po
ročilo tov. Šumeria o seji širšega sosveta. V 
ubranih in jedernatih besedah je orisal mučnost, 
ekspanzivnost in razveseljivo spravo poteka 
prevažnega debatiranja. 

Nadalje je bičal nedoumnost nekaterih, ki 
ne ločijo šolske od politične oblasti ter organiza
cije. Navaja! je konkretne slučaje, ki resnično 
dokazujejo nerazsodnost, neumevanje in nepouč
nost gotovih naših udružencev. Zato naj se vse 
zadeve reši potom organizacije ali pa društva. 

Poročevalec je priporočeval našo mecenko 
»Učiteljsko tiskarno«, ki je finančni zdravnik 
»Zvončku« in »Popotniku«, a tudi mojsterski zi
dar zgradbe »Učiteljskega konvikta« in »Učitelj
skega Doma«. Zato zahajajmo k onim. ki se nas 
spominjajo! 

Nadalje se je dotaknil vprašanja, kaj j|e z 
denarjem iz rezervnega sklada. Večkrat so se cu
li vzkliki: kam izginja njega gmotnost denarna? 
A tov. Šumer nam ie obiasnil, čemu obstoja ta 
fond ni komu pomaga. V skrajni sili in nevarno
sti se odpro vsem učiteljskim ponesrečencem, 
obubožancem. bolnim in onemoglim borna vrat
ca nebogatega zaklada. Zato darujmo za naš re
zervni fond, kajti vsakega čaka lahko za voglom 
nesreča. 

Na seii širjega sosveta se je tudi sklenilo, 
da dobe »Nar. prosveto« samo agilni dopisniki 
»Učit. tovariša« in Popotnika«, ne pa več pred
sedniki učit. društev. Zato bo naročilo naše dru
štvo en izvini »Nar. prosvete« na ime tajnika 
Verka, ki bo poroča! o nje vsebini. 

Volitve so razpisane. Danes je stvar resnej
ša in važnejša nego kedaj prej. Meščanskošolsko 
učiteljstvo namigjije na bojkot. Torej sloga v 
organizaciji! 

Informacije zastopnikom v višjem šolskem 
svetu nai'bodo točne in po možnosti potriene od 
društva, kajti v teh zlobnih časih si lahko dovoli 
vsak nepoklicanec neumestno šalo. koji rezultat 
smeši samo naše zastopnike. 

Po točnem poročilu tov. Šiunerja se je ogla
sil k besedi tov. Volavšek, ki pazno motri z raz
sodnostjo vsa predavanja. 

1. Priporočal je istotako »Učit, tiskamo /x 
radi 10% popusta. 

2. Šolska oblast res ne funkcijonira dobro 
Navedel je slučaj: Učiteljica ročnih del, ki j« 
nastopila s 3. nov. ni prejela vzlic njegovemu ur
giranju nobene plače. 

3. Čeki za sladkor so izostali. Še odgovora 
se ni dalo na tozadevna vprašanja. 

4. Marsikdo bi daroval v rez. sklad, a po
ložnic ni! Zato naj jih društvo naroči. 

Referat tov. Šumerja »Učiteljevo delo« se 
preloži na naslednje zborovanje, ki se bo vršilo 
dne 3. marca v Šmarju. Članarina znaša letos 90 
Din. Društvo pristopi k čekovnemu uradu. Glede 
skupnega počitniškega izleta naj se objavi naj
prej načrt. O tem se bo informiral tov. Špan pri 
Mrovljeju. Zato se je tozadevno obračati nanj. Voli 
se ponovno soglasno stari odbor, le odborniško 
mesto premeščene Zupančičeve se izpopolni s to
varišico Leckerjevo. 

+ ŠOŠTANJSKO UČITELJSKO DRUŠTVO 
JE IMELO SVOJ OBČNI ZBOR dne 11. januarja 
v Velenju. 

Poročila: Tov. predsednik poda poročilo o 
seji širšega sosveta. Članstvo odobrava kandidate 
za višji šol. svet in se strinja tudi z ostalimi 
sklepi širšega sosveta. 

Tov. Okornova poroča o načrtu »Glavnega 
prosvetnega saveta«. Konstatira se. da je načrt 
glede predsedstva predvidenili odborov nejasen. 
Članstvo vztraja na rešitvi tega vprašanja v 
smislu učiteljskih zbornic, kakor jih vsebuje na
črt osnovno šolskega zakona, ki je bil izdelan po 
naši organizaciji. Prepušča se stanovsko politi
škemu odseku pov. Ljubljana, da po možnosti 
uredi, da bo čim večje soglasje uredbe »Glavne
ga prosvetnega saveta« s stališčem naše organi
zacije. 

Predavanje: l o v . P o r e k a r je jako za
nimivo predaval o telesni vzgoji ter je dajal kot 
praktik dragocena navodila za uspešno telesno 
vzgojo v ljudski šoli. Konstatira se, da je ostala 
telovadba v ljudski šoli vsled tega na tako nizki 
stopnji, ker se starejše učiteljstvo na učiteljiščih 
ni niti praktično niti teoretično za telovadni pouk 
usposobilo. Reformna stremljenja se naj pred
vsem uveljavljajo na učiteljiščih. 

Blagajniško in tajniško poročilo se vzame 
na znanje. Društvo je štelo v letu 1922, 37 čla
nov(ic). Včlanjene so bile vse učne osebe, vštev
ši vrtnarice in učiteljice ženskih ročnih del. — 
Zborovalo je štirikrat i. s. dvakrat v Šoštanju, 
enkrat v Velenju in enkrat v Skalah. — V bla
gajni ie 1330.72 Din prebitka. Pregledala sta 
račune tov. Rozman in tov. Poheržnik ter jih na
šla v popolnem redu. 

V odbor so se izvolili sledeči: predsednik 
Vinko Stopar, podpredsednik Martin Vrečko, 
tajnica Ernestina Vaupotova, blagajničarka Cilka 
Trobejeva: odborniki: Alojzij Trobej, Franc 
Kranjc; namestniki: Agneza Kosarjeva, Gusta Ja
nežičeva; rac. pregledovalca: Leopold Viher. N. 
Porekar. 

Sklepi: 1. Ker se je prodalo blokov »Radov
ljiškega učit. društva« za UD Din. se doda iz 
društvene blagajne 40 Din tako. da se pošlje 
ISO Din »Učiteljskemu konviktu«. 

2. Za leto 1923. se določa društvenimi 120 
Din. Članarina se plača v mesečnih obrokih po 
10 Din. ki jih šolski voditelji odtegnejo od plače 
ter iih nakažejo mesečno po položnicah društve
nemu blagajniku. — Od društVenine se nakaže 
od vsakega člana 10 Din Učit. domu v Mariboru, 
5 Din rezervnemu skladu. 

3. Na dopis Učit doma v Mariboru se skle
ne, da pristopi vse članstvo. 

Slučajnosti. Vsemu učiteljstvu, posebno 
mlajšemu, se priporoča pristop k »Slov. šolski 
matici«. 

5. Ako bi bili tudi vsi lingvisti edini o pra
vilnosti dekrelirane izreke., vendar ne vidimo 
nikake potrebe do izrevolucijoniranja našega je
zikovnega ponka. taktično pa imamo tudi ugled
nih jezikoslovcev, ki se zavzemajo za doseda
nio izgovarjavo: zatorej nikakor ne kaže vpelja
vati na hipotezi stoječega nauka, od katerega 
narod ne ki imel niti trohice koristi, pač pa bi 
zaradi niega potekla marsikatera solzica na pra
vopisne vaje ubogega šolarčka. preprosti narod 
pa bi jo po vrhu še smatral kot novotariio, upe
jjano na ukaz Srbov. 

II. Šolska oblast se poživlja, da posveti 
svojo pozornost Sevniškemu šolskemu okraju, v 
katerem se nahajajo šole z natrpanimi razredi z 
nad 100 učenci in v katerem eksistirata že nad 
40 let od bivšega Deželnega šolskega sveta v 
Gradcu ustanovliena šolska okoliša, ki pa sta še 
danes brez šol in, ki producirata leto za letom 
sramotno število analfabetov. Tako je bilo v mi
nulem šolskem letu 238 šolodolžnih otrok brez 
pouka v teh dveh šolskih okoliših. Zaradi tega 
urednjači Sevniški okraj s 26% šolo neobisku
jočih otrok. 

III. Neobhodno potrebno je. da se v rši v 
tekočem šolskem letu skupna okrajna učiteljska 
konferenca za okraja Brežice in Sevnica in sicer 
tudi v slučaju, da bi se udeležnlkom ob sedanjih 
razmerah dnevnice ne mogle nakazati. Društve
ni odbor nai stavi sporazumno s šolsko oblastjo 
na vzpored prihodnjega učiteljskega zborovanja 
volitev stalnega odbora, gospod okrajni šolski 
nadzornik se pa naproša, da izposluje sklicanje 
konference pri šolski oblasti. 

IV. Ker se zahteva za vzprejem v učitelji
šče nižja srednja, odnosno popolna meščanska 
šola, je nujno potrebno, da se revidirajo učni na
črti za učiteljišča v smislu povišanja učnega 
smotra v posameznih glavnih predmetih. S pri
klopljeniem petega letnika bi doseglo ljudsko
šolsko učiteljstvo takšno izobrazbo, da bi mogli 
odpisti vsi poznejši izpiti, ki ovirajo učitelja pri 
njegovem delovanju, ga cepijo na razne katego
rije ter so tudi sokrivi na odtoku najboljših 
moči z vaških šol, ki imajo nalogo izobrazbe 
največjega in naizdravejšega dela našega naro
da, onega dela, ki tvori graniten temelj državi in 
iz katerega črpajo vsi ostali stanovi svojo silo 
in moč. 

V. Ker se snujejo razne učiteljske stanov
ske organizacije izven okrajnih učiteljskih dru
štev, katera so glasom pravil UJU poleg pokra
jinskih poverjeništev edini legitimni deli naše or
ganizacije, se vodstvo organizacije poživlja, da 
prekine vsak stik z istimi, kakor tudi z vsakim, 
ki bi bil v istih organiziran ter podpira edino le 
sebi zveste člane. V nasprotnem slučahi bi zna
le biti gotove kategorije, ki so do sedaj največ 
žrtvovale skupnosti, prisiljene prevzeti obrambo 
svojih pravic in interesov v lastne roke potom 
novih organizacij, kar bi gotovo ugodno ne vpli
valo na enotnost fronte. 

VI. Da dobe tudi od prometa oddaljene šo
le zadostno število učiteijstva in da pride ven
dar enkrat pravica do veljave, se poživlja vod
stvo organizacije, da izposluje naredbo. glasom 
katere bo moral vsak začetnik(ca) po dovršeni 
iroletni praksi na višje organizirani šoli službo
vati vrsto let na samotnih šolah, na kar mu bo 
brezpogojno pot odprta v večje kraje in končno 
v mesta. 


